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Nuuk, 10. september 2007 

 
 
 
I henhold til § 36, stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Landsstyret: 
 
 
Spørgsmål til Landsstyret: 
Det australske mineralefterforskningsselskab Prime Minerals Limited har den 6. september 
2007 udsendt en pressemeddelelse om, at selskabet er blevet meddelt licens til 
uranefterforskning på tre lokaliteter i Grønland. Pressemeddelelsen er vedlagt.  
Hvad kan Landsstyret oplyse herom og hvorledes kan det gå til, at uranefterforskning i 
Grønland overhovedet kan komme på tale når det direkte af råstofloven og af de politiske 
retningslinier klart fremgår at der ikke må efterforskes efter uran i Grønland ? 
(Landstingsmedlem Johan Lund Olsen, Inuit Ataqatigiit) 
 
 
Begrundelse: 
I forlængelse af en politisk debat i Grønland og Danmark i slutningen af 1970’erne og starten af 
1980’erne er det som bekendt blevet besluttet ikke at tillade uranefterforskning og –brydning i 
Grønland. Den gældende råstoflov indeholder ligeledes klare regler herimod. Det fremgår på den 
baggrund af de politisk vedtagne standardvilkår for efterforskningstilladelser vedrørende mineralske 
råstoffer i Grønland, at tilladelser ikke omfatter radioaktive grundstoffer. Alle eksisterende tilladelser 
har hidtil specifikt undtaget radioaktive grundstoffer fra efterforskningstilladelsen. 
 
Det grønlandsk-danske Fællesråd vedrørende Mineralske Råstoffer har så sent som på sit seneste 
møde den 9. maj 2007 bekræftet denne linie. På forespørgsel herom kunne Råstofdirektoratet således 
oplyse, at der i alle tilladelser til efterforskning står, at tilladelsen ikke omfatter uran. Efter de 
nuværende politiske retningslinier må der således ikke efterforskes efter uran. 
 
Det er derfor med stor undren og bestyrtelse, at jeg konstaterer at en australsk mineselskab øjen-synlig 
er blevet meddelt sådan en tilladelse. Af pressemeddelelsen fremgår at der er givet licens til 
uranefterforskning på tre lokaliteter i Sydgrønland, i hvilken forbindelse selskabet ligeledes har 
vedlagt et meget detaljeret kort over uranpotentialerne i hele regionen.  
 
Jeg skal ikke ligge skjul på, at jeg er stor modstander af såvel atomkraft som af enhver form for 
uranefterforskning- og uranbrydning. Med nærværende spørgsmål ønsker jeg derfor, at Landsstyret 
snarest tager initiativ til at tilbagekalde licensen i medfør af gældende lovgivning. 
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